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ORDENANÇA D’INNOVACIÓ URBANA 

ACTA DE LA CONSTITUCIÓ DE LA COMISSIÓ DE SEGUIMENT 
 
 
Dia i hora: 29 de novembre de 2024 a les 10h 
Lloc: Telemàtica 
 
Assistència a la reunió 
 
Personal tècnic municipal promotor de l’ordenança (5): 
 
Michael Donaldson, Director general, BIT Habitat 
Isabella Longo, Directora de projectes, BIT Habitat 
Ara Muñío, Tècnica de projectes, BIT Habitat 
Gerard Lillo, Cap del Departament de Participació de l’Àrea d’urbanisme, transició ecològica, 
serveis urbans i habitatge 
Jèssica Pujol, Tècnica del Departament de Participació de l’Àrea d’urbanisme, transició 
ecològica, serveis urbans i habitatge 
 
Entitats, administracions i personal tècnic municipal interessat (11 persones, 4 dones i 7 
homes) 
 
Virginia Espinosa, Institut Municipal d’Informàtica, Ajuntament de Barcelona 
Oriol Giol, Direcció de Serveis d’Estratègia Urbana, Ajuntament de Barcelona 
Maria Savall, Direcció de Serveis a la Mobilitat, Ajuntament de Barcelona 
Marc Montlleó, Barcelona Regional 
Jordi Raboso, Direcció de Serveis d’Infraestructures i Espai Urbà 
Pere Malgrat, Direcció de Serveis d’Infraestructures i Espai Urbà 
Manuel Portela, Universitat Pompeu Fabra 
Julia Aspiroz, Pla Estratègic Metropolità de Barcelona (PEMB) 
Matias Verderau, Lichenis Ïnnovació social 
Dani Alsina, BIMSA 
Liliana Arroyo, ESADE 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
Michael Donaldson dona la benvinguda a totes les assistents en aquesta primera reunió de 
la Comissió de Seguiment del procés participatiu per l’elaboració de l’Ordenança d’Innovació 
Urbana. Explica que l’objectiu de l’ordenança es regular un entorn controlat de proves en 
matèria d’innovació urbana que permeti una major rapidesa i un millor ajust i 
acompanyament entre els diversos actors del món innovador. És a dir, oferir la ciutat per a 
poder fer proves i testeigs de solucions urbanes innovadores des de la garantia que ofereix 
l’administració pública però d’acord amb les necessitats del sector. En definitiva, trobar un 
equilibri. 
 
A continuació explica el context d’aquesta ordenança mostrant un gràfic que indica quins 
son els fluxes que es preveuen per cobrir les necessitats d’aquestes proves: 
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Continua explicant el per què de l’elaboració d’aquest nou marc regulador: 
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Per últim explica el calendari de tramitació previst: 
 

 
 
Tot seguit pren la paraula Jèssica Pujol que explica el procés participatiu previst que ha 
d’incorporar l’elaboració de l’Ordenança. En primer lloc explica les funcions de la Comissió 
de Seguiment, segons el Reglament de Participació de l’Ajuntament de Barcelona: 
 

- Emetre opinió sobre els instruments i la metodologia concreta de debat proposats, 
suggerir les modificacions que consideri convenients i emetre un informe. A aquest 
efecte, pot demanar opinió a la Comissió Assessora dels processos participatius.  

- Fer el seguiment del funcionament i l’eficàcia dels instruments de debat i recomanar 
millores.  

- Emetre l’informe sobre les esmenes presentades per les persones participants en els 
instruments de debat respecte dels resums formalitzats en les actes de les sessions.  

- Conèixer i debatre l’informe de resultats del procés i afegir-hi suggeriments o 
millores.  

 
Explica que es preveuen un total de tres reunions, la de constitució a l’inici, que fem avui, la 
de retorn del procés participatiu al final, i una entremig per fer seguiment del procés, si 
s’escau. 
 
Tot seguit mostra el calendari previst del procés participatiu: 
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Per últim explica que s’ha obert un apartat a la plataforma de participació on-line de 

l’Ajuntament de Barcelona on es podrà anar fent el seguiment de tot el procés: 

decidim.barcelona/processes/innovaciourbana 

A continuació s’obre el torn obert de paraula: 
 
Virginia Espinosa pregunta si els membres de la Comissió de Seguiment podran assistir a 
les sessions que s’ha previst. Jèssica Pujol respon que sí, que se’ls convidarà a totes les 
sessions i que, de fet, s’espera que en puguin fer també difusió a aquelles entitats i 
organitzacions que puguin conèixer i que estiguin interessades en aquesta matèria. 
 
Liliana Arroyo pregunta sobre la consulta prèvia que es va fer a l’octubre i comenta que 
considera que seria interessant que es preveiés algun espai on estiguin els diversos actors 
mesclats ja que pot ser molt enriquidor que tothom pugui visualitzar les diverses necessitats 
existents. Ara Muñío respon que en la consulta prèvia, que és un tràmit administratiu 
obligatori, no es va rebre cap proposta. Michael Donaldson respon que està d’acord en què 
hi hagi un espai on diversos actors puguin interaccionar i en que això ja es preveu en les 
reunions de la Plataforma per la Innovació Urbana. 
 
Matias Verderau comenta que aquest és un procés complex i cal simplificar al màxim sobre 
què es vol participar i de quina manera, per fer-ho més pràctic i simple. Es recull la proposta. 
 
Jordi Raboso considera que caldria incloure també en algun dels espais al territori, és a dir, 
a Districtes, ja que tenen molt a dir sobre activitats a l’espai públic. Michael Donaldson 
respon que ja es te en compte i s’inclouen en les reunions de la Comissió Assessora. 
 
Oriol Giol pregunta si el Sandbox no es preveu que sigui un lloc fixe, sinó tota la ciutat? 
També pregunta un aclariment sobre l’objectiu de l’Ordenança: significa que es tindrà més 
cintura a l’hora d’aplicar la normativa per facilitar les proves? No hi haurà protocol de reps, 
per exemple? Michael Donaldson respon que la idea es que sigui tota la ciutat la que 
estigui oberta a desenvolupar aquestes proves, sí que hi haurà espais més preparats i, per 
tant, s’oferiran primer, però a priori ha de ser possible a tota la ciutat. Pel que fa als 
protocols, especifica que hi haurà protocols i procediments que assegurin la garantia que ha 
d’oferir una administració vers la ciutadania, però que el que busca l’ordenança es que 
siguin més ràpids i afavoreixin aquest ecosistema innovador. 
 

https://www.decidim.barcelona/processes/innovaciourbana
https://www.decidim.barcelona/processes/innovaciourbana
https://www.decidim.barcelona/processes/innovaciourbana
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Pere Malgrat comenta que és important la interacció amb la ciutadania, depèn del que es 
faci als espais, si no es comunica bé, la ciutadania ho veu amb por i nerviosisme. Cal 
treballar molt bé amb la comunicació i l’explicació. També considera que cal que es defineixi 
molt bé el marc de cara a les empreses i organitzacions que en puguin fer ús, per evitar que 
se n’aprofitin, en el sentit que ho utilitzin com a element de venda a l’hora de trobar 
inversors. Per últim, considera que seria molt interessant que s’inclogués una coordinació 
amb altres ciutats, ja que a vegades és insuficient que una solució es provi només a una 
ciutat. Es recullen les tres propostes i Michael Donaldson afegeix, pel que fa a la 
coordinació amb altres ciutats, ja s’està parlant amb Madrid i València i considera que no 
seria difícil poder establir una xarxa de treball conjunta. 
 
Dani Alsina pregunta per l’objecte de l’Ordenança pel que fa a Obres i Normativa. Michael 
Donaldson respon que es l’Ordenança busca facilitar les normatives internes, que 
actualment son molt complexes, i crear espais que permetin un procediment més simple, 
únic, més àgil...però això no significa que es canviïn normatives o que no hi hagi 
procediments ni reglamentació.  
 
Matias Verderau insisteix en el fet que caldrà definir verticals o temàtiques de l’entorn 
controlat de proves per tal que sigui efectiu. També afegeix que seria convenient incorporar 
una avaluació de qui i com es farà servir l’entorn controlat de proves. 
 
I sense més intervencions es dona la sessió per finalitzada a les 11h. 
 
 
 
 
 
 


